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Nová úprava účetnictví je naším hlavním 
tématem

Blíží se léto, měla by končit další auditorská 
sezóna, ale výbor pro účetní výkaznictví má 
stále plné ruce práce.

Práce související s novým zákonem o účetnictví 
se definitivně staly trvalou a významnou 
součástí náplně výboru pro účetní výkaznictví, 
protože v posledních několika měsících se toho 
stalo opravdu hodně.

Nejdřív jsme se na začátku roku dočkali 
druhé verze návrhu nového zákona, který 
byl zveřejněn při příležitosti jeho postoupení 
do legislativní rady vlády. Na konci května byl 
zveřejněn návrh doprovodného zákona a při 
té příležitosti i další, třetí verze návrhu nového 
zákona o účetnictví a rámcové návrhy věcného 
řešení prováděcích vyhlášek.

Postupně se seznamujeme s novou úpravou 
a vznášíme k ní komentáře. Velmi si cením 
toho, že se některých našich jednání účastní 
i zástupci ministerstva financí.

Nyní probíhá intenzivní příprava připomínek 
právě k doprovodnému zákonu, který mění 
neuvěřitelných 129 zákonů.

Máme také novou definici čistého obratu, 
který účetní jednotky zveřejňují ve výkazu 
zisku a ztráty a podle kterého se určuje 
kategorie účetní jednotky. Tím čistý obrat 
ovlivňuje např. povinnost auditu nebo rozsah 
zveřejnění v účetní závěrce. Definice čistého 
obratu v zákoně u účetnictví se sladila s definicí 
v evropské směrnici o ročních účetních 
závěrkách a je dále vysvětlena ve vyhlášce 
č. 500/2002 Sb. pro podnikatele.

Čistý obrat nově nepřestavuje jen prostý 
součet zůstatků na všech výnosových účtech, 
ale zužuje se na výnosy, na kterých je založen 
obchodní model účetní jednotky. Vzhledem 
k tomu, že se nepřihlíží k tomu, ve které 

položce výkazu zisku a ztráty je příslušný výnos 
vykazován, bude správné určení čistého obratu 
složitější, nicméně se bude jednat o údaj, který 
má určitě lepší vypovídací hodnotu.

Ve výboru pro účetní výkaznictví také průběžně 
projednáváme odpovědi na dotazy, které nám 
posíláte a které se týkají požadavků zákona 
o účetnictví. Výbor se také stará o pravidelnou 
aktualizaci příkladu přílohy účetní závěrky, 
který je k dispozici na webu KA ČR. Do verze pro 
rok 2023 tak byly doplněny návrhy zveřejnění 
týkající se např. informací o dorovnávací dani 
nebo možnosti použít funkční měnu.

Přeji vám krásné a pohodové léto a tajně 
doufám, že okurková sezóna se dostaví 
i do našeho výboru.

Eva Loulová
předsedkyně Výboru pro účetní 

 výkaznictví KA ČR
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https://www.kacr.cz/zmena-definice-cisteho-obratu-a-souvisejici-kategorizace-ucetnich-jednotek
https://www.kacr.cz/
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Ze zasedání volební komise KA ČR
K 26. květnu, tedy termínu pro navrhování 
kandidátů do volených orgánů, obdržela volební 
komise 13 kandidatur do dozorčí komise,  
5 kandidatur do kárné komise a 10 kandidatur 
do výkonného výboru, do volební komise 
přišla jedna kandidatura. Protože bude sněm 
volit sedm nových členů a šest náhradníků 
do výkonného výboru, pět členů a čtyři 
náhradníky do dozorčí komise a tři členy a tři 
náhradníky do kárné komise, prodloužila volební 
komise možnost navrhovat kandidáty do  
23. srpna. Jedna kandidatura do výkonného 
výboru přišla až po termínu, a proto volební 
komise požádala kandidáta o její opětovné 
zaslání v aktuálně vyhlášeném termínu.

Volební komise také rozhodla o oslovení 
kandidátů s nabídkou předložit auditorům jejich 
názory na další vývoj a činnost komory. Auditoři 
si tyto názory budou moci přečíst v newsletteru 

Auditor v září. Letos bude přehled kandidátů 
publikován pouze elektronicky.

Formuláře pro zasílání kandidatur jsou k dispozici 
na webových stránkách komory www.kacr.cz 
v sekci Pro členy / Sněmy. 

Miroslav Kodada
předseda Volební komise KA ČR
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Nominujte kandidáty do volených orgánů KA ČR, 
termín prodloužen do 23. srpna
Možnost podávat kandidaturu do výkonného 
výboru, dozorčí, kárné a volební komise KA ČR 
byla rozhodnutím volební komise prodloužena 
do 23. srpna. Letošní sněm bude volit polovinu, 
tj. sedm členů, výkonného výboru a šest 
náhradníků, pět členů a čtyři náhradníky dozorčí 
komise a tři členy a tři náhradníky kárné komise 
a v doplňovacích volbách jednoho člena a dva 
náhradníky volební komise.

Formuláře pro návrhy kandidátů do uvedených 
volených orgánů jsou ke stažení na webových 

stránkách komory www.kacr.cz v sekci Pro členy / 
Sněmy. Upozorňujeme, že kandidáty do volených 
orgánů komory mohou navrhovat pouze auditoři 
zapsaní v rejstříku Komory auditorů ČR.

Kandidátní lístky je možné doručit na komoru:
» osobně,
» poštou,
» e-mailem,
» datovou schránkou.

Kontaktní údaje naleznete na webu komory 
v sekci O komoře / Kontakty.

Orgán Dosud obdržené nominace Počet volených pozic
Výkonný výbor 10 13 (7 + 6 náhradníků)
Dozorčí komise 13 9 (5 + 4 náhradníci)
Kárná komise 5 6 (3 + 3 náhradníci)

Volební komise 1 3 (1 + 2 náhradníci)

Miroslav Kodada
předseda Volební komise KA ČR

https://www.kacr.cz/snemy-ka-cr
https://www.kacr.cz/snemy-ka-cr
https://www.kacr.cz/snemy-ka-cr
https://www.kacr.cz/snemy-ka-cr
https://www.kacr.cz/kontakt
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Ministerstvo financí ČR 31. května zveřejnilo  
v elektronické knihovně Úřadu vlády eKLEP 
Návrh zákona, kterým se mění některé zákony  
v souvislosti s přijetím zákona o účetnictví.

V rámci řádného meziresortního 
připomínkového řízení lze zaslat připomínky do 

20 pracovních dnů ode dne vložení materiálu 
do systému eKLEP. 

Ve zmíněné knihovně je také k dispozici 
důvodová zpráva či závěrečná zpráva hodnocení 
dopadů regulace (RIA). 

redakce

Doprovodný zákon k návrhu nového zákona  
o účetnictví byl zveřejněn
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Výbor pro SMP/SME

Členové výboru se zabývali zněním Důvodové 
zprávy k Aplikační doložce pro použití standardu 
ISA for LCE (audit méně složitých účetních 
jednotek). Dále podrobně probírali program 
a lektory pro podzimní dvoudenní seminář, 
který by se měl konat 31. října a 1. listopadu 
2024. Zabývali také materiálem 5 Ways 
Professional Accountancy Organisations support 
the technological transformation of auditing. 
Tento materiál uvádí příklady technologické 
podpory malých a středních auditorských  
praxí různými evropskými profesními 
organizacemi. Členové výboru se shodli, 
že nejdůležitější náměty budou diskutovat 
s výborem pro KPV. 

Výbor pro správu profese

Výbor pro správu profese uspořádal během 
května složení slibu pro dva nové auditory. 
Pokračuje vydávání dodatků k oprávnění 
k ověřování zpráv o udržitelnosti. Ke dni  
10. června 2024 má tento dodatek vydáno  
11 auditorů a 7 auditorských společností.  
Komora zabezpečila úpravu vnitřního 
informačního systému evidence auditorů 
a webových stránek komory tak, aby bylo možno 

vyhledávat auditory a auditorské společnosti, 
které mají oprávnění k ověřování zpráv 
o udržitelnosti. Výbor také připravil regionální 
setkání auditorů s vedením Komory v Liberci, 
které se uskutečnilo dne 3. června 2024.

Výbor pro auditorské zkoušky

Členové výboru pracují na přípravě 
harmonogramu dílčích částí auditorské 
zkoušky a vzdělávacích kurzů před zkouškou 
pro rok 2025. Po prázdninách by měl být plán 
předložen výkonnému výboru ke schválení, aby 
uchazeči měli termíny k dispozici s dostatečným 
předstihem.

Podvýbor pro ESG

Členové výboru se velmi intenzivně zabývají 
posledními přípravami konference ESG reporting 
a jeho audit: mýty a fakta, která se uskuteční 
20. června 2024. Odsouhlasili finální znění 
programu, včetně vystoupení jednotlivých 
řečníků. Mimoto členové prodiskutovali finální 
materiál na školení Přístup k ověřování zpráv 
o udržitelnosti – ISAE 3000 a návrhy standardů 
VSME a LSME.

redakce

Z odborných výborů KA ČR

https://odok.cz/portal/veklep/material/KORND5SBAVSH/
https://odok.cz/portal/veklep/material/KORND5SBAVSH/
https://www.kacr.cz/vyber-auditora
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Dne 13. května 2024 se v sídle Komory auditorů 
ČR uskutečnil slib nových auditorů. 

Dle zákona č. 93/2009 Sb., o auditorech, 
a příslušných vnitřních předpisů komory bylo 
podmínkou zápisu do rejstříku auditorů složit 
jedenáct, resp. dvanáct písemných zkoušek 
a zároveň splnit povinnou tříletou praxi asistenta 
auditora. Noví auditoři přišli složit slib do rukou 
prezidenta Komory auditorů ČR Ladislava 
Mejzlíka, jak stanoví zákon.

Noví auditoři složili v květnu slib

Příjmení a jméno Ev. č. Zaměstnavatel

CUPAL Lubomír 2596 Deloitte Audit s.r.o.

KRÁTKÝ Pavel 2597 DANĚ & AUDIT s.r.o.

Novým auditorům blahopřejeme a přejeme hodně štěstí při vykonávání auditorské profese.

Veronika Rojková
evidence auditorů KA ČR

Zákon o lobbování, reforma veřejných zakázek či 
digitalizace nejrůznější procesů, to jsou některé 
z témat, o kterých jednali představitelé zákonem 
zřízených profesních komor ve čtvrtek 16. května 
2024 ve Strakově akademii na každoročním 
setkání s členy vlády. Za Komoru auditorů se 
tohoto setkání zúčastnili první viceprezident 
Milan Bláha a viceprezidentka Hana Mužátková.

Ze členů vlády se jednání kromě předsedy 
vlády Petra Fialy zúčastnili také vicepremiér 
a ministr zdravotnictví Vlastimil Válek, ministr 
financí Zbyněk Stanjura, ministr spravedlnosti 
Pavel Blažek a ministr pro legislativu a předseda 
Legislativní rady vlády Michal Šalomoun.

Zástupci komor diskutovali s členy vlády svoje 
agendy. Komory mimo jiné žádaly po vládě 
navýšení různých tarifů či rozpočtů, aby jejich 

členové mohli inflací vyvolané zvýšení svých 
nákladů kompenzovat navýšením příjmů. 
Zástupci vlády konstatovali, že chápou potřeby 
jednotlivých komor, ale žádají je zejména 
o nalezení vnitřních rezerv a zvýšení vlastní 
efektivnosti. Hlavní prioritou vlády je snižování 
zadlužení a státní rozpočet v současnosti nemá 
prostor pro zvyšování výdajů.

Naše komora je jedna z mála komor, jejíž 
členové nejsou závislí na státních financích. 
Zástupci KA ČR naopak vysvětlovali, že 
navrhovaným zvýšením limitů pro povinný audit 
na trojnásobek a zrušením auditu organizačních 
složek dojde ke zhoršení výběru daní, a tudíž 
ještě k většímu napětí ve státním rozpočtu.

Pravidelná setkání zástupců profesních komor 
s předsedou vlády se konají od roku 2015. 

Dialog profesních komor s vládou pokračuje
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Zákonem jsou v oblasti práva zřízeny 
Česká advokátní komora, Exekutorská  
komora ČR a Notářská komora ČR, 
ve stavebnictví Česká komora architektů 
a Česká komora autorizovaných inženýrů 
a techniků činných ve výstavbě a v oblasti 
zdraví Česká lékařská komora, Česká 
lékárnická komora a Česká stomatologická 

komora. Dalšími zákonem zřízenými jsou 
Komora auditorů ČR, Komora daňových 
poradců ČR, Komora patentových zástupců ČR 
a Komora veterinárních lékařů ČR.

Milan Bláha 
první viceprezident KA ČR

Vladimíra Karlová
oddělení vnějších vztahů KA ČR

Národní účetní rada již určila termín pro svůj 
letošní odborný seminář, a to pátek 6. prosince. 
Letos to bude již 15. ročník a i tentokrát se 
bude zaměřovat, kromě vydaných interpretací, 
na aktuální témata.

Účast je možná osobně nebo online 
prostřednictvím živého vysílání. Přihlašování  
se připravuje, stejně jako obsah.

Komora auditorů je členem NÚR, a to spolu 
s Komorou daňových poradců České republiky, 
Svazem účetních ČR a Fakultou financí 
a účetnictví VŠE v Praze. Národní účetní radě 
vždy předsedá jedna z členských organizací. 

Předsednictví se mění po půl roce. Od února 
do července 2024 předsedá NÚR Svaz účetních 
ČR, od srpna 2024 do ledna 2025 to bude Fakulta 
financí a účetnictví VŠE v Praze.

Předmětem činnosti NÚR je spolupráce při 
tvorbě účetní předpisů a také přispívat k rozvoji 
a podpoře účetních profesí, např. svými 
interpretacemi českých účetních předpisů, atd.

Na fotografie ze 14. ročníku se můžete podívat 
na webu www.nur.cz.

redakce

Termín letošního semináře NÚR byl zveřejněn
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Foto: Archiv Úřadu vlády ČR / Aleš Petruška

http://www.nur.cz
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Požádala jsem Hugo Hýbla, aby se prostřednictvím 
rozhovoru podělil o své zkušenosti jak s přípravou 
a skládáním dílčích částí auditorské zkoušky, tak 
s řízenou praxí asistenta auditora.

Na úvod mi dovolte položit otázku, která 
cílí na Vaše rozhodnutí a motivaci stát se 
auditorem. Co rozhodlo o tom, že Vaším 
budoucím povoláním bude profese 
statutárního auditora?

Vždy jsem se chtěl profesně věnovat nějakému 
ekonomicky zaměřenému povolání. Během 
studia na střední škole jsem se díky svým 
rodičům, kteří na Slovensku provozují účetní 
kancelář, seznámil s auditorskou profesí, a ta 
mě už tenkrát velmi zaujala. O této profesi jsem 
s mými rodiči velmi často diskutoval a následně 
jsem začal na internetu vyhledávat různé 
články a materiály o tom, jak získat auditorské 
oprávnění. Lákalo mě, že jde o profesi, která 
vyžaduje celoživotně se vzdělávat. 

Bylo obtížné skloubit práci asistenta auditora 
s přípravou na jednotlivé dílčí zkoušky? Cítil 
jste podporu Vašeho zaměstnavatele?

Najít si práci jako asistent auditora mi trvalo 
zhruba rok a půl, přičemž jsem ji začal hledat 
hned od nástupu na vysokou školu. Když  
jsem získal pozici asistenta auditora, bylo mi 
21 let. Můj nový zaměstnavatel viděl můj velký 
zájem o profesi, přestože jsem dosud neměl 
dostudovanou vysokou školu, a rozhodl se mi 
nabídnout toto místo. Od svého zaměstnavatele 

jsem měl naprosto plnou podporu. I přesto 
bylo obtížné skloubit práci asistenta auditora 
se studiem na vysoké škole a s přípravou 
na auditorské zkoušky. Musel jsem tomu věnovat 
všechen svůj volný čas. Moje studium se často 
protáhlo až do pozdních nočních hodin. Protože 
práce v auditorské společnosti byl můj sen, tak 
mi tato časová zátěž vlastně vůbec nevadila. 
Auditorské zkoušky jsem dokončil 1,5 roku 
po absolvování vysoké školy a celý proces 
skládání zkoušek mi trval zhruba 2,5 roku.

Kolik času Vám zabrala příprava na každou 
jednotlivou dílčí zkoušku? Které zkoušce jste 
věnoval nejvíce času, a které naopak nejméně 
a proč?

Obsah většiny zkoušek se dotýkal oblastí, 
ve kterých jsem denně pracoval v rámci své 
praxe asistenta auditora. U většiny zkoušek 
jsem se zúčastnil školení před zkouškou, které 
organizovala komora, ale to jsem samozřejmě 
musel doplnit vlastní přípravou, která mi 
obvykle zabrala v rozmezí od pěti dnů do zhruba 
týdne a půl. Nejtěžší zkouškou pro mě byla 
Konsolidovaná účetní závěrka a její audit. 
Přípravě na tuto zkoušku jsem se věnoval jeden 
měsíc. Důvodem byla komplexnost a náročnost 
konsolidací. Nejpříjemnější zkoušky pro mě byly 
Auditing I, Auditing II a Finanční účetnictví I.

Které dílčí části auditorské zkoušky jste 
považoval za velmi důležité ve vztahu 
k přípravě na budoucí povolání a které byly 

Vstup do profese byl náročný. Audit je ale 
neuvěřitelně zajímavá profese
Rozhovor s novým auditorem

Hugo Hýbl 

se stal počátkem roku 2024 statutárním auditorem. V roce 2022 ukončil 
magisterské studium na Provozně ekonomické fakultě Mendelovy univerzity 
v Brně. Od dubna 2019 pracuje v auditorské společnosti AUDIT Brno, spol. s r.o., 
kde také absolvoval řízenou praxi asistenta auditora. Oblastí profesního zájmu je 
audit individuálních účetních závěrek podnikatelských subjektů.
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pro Vás jen nezbytně potřebné k získání 
auditorského oprávnění?

Každá dílčí část zkoušky mně přinesla znalosti, 
které jsem mohl uplatnit v praxi. Bez ohledu 
na to, v jak velké nebo jak specializované 
firmě pracujete, je možné tyto znalosti využít. 
Pro mě byly některé získané informace tak 
zásadní, že bych se bez nich v praxi neobešel. 
Za nepostradatelné považuji například znalosti 
z oblasti finančního účetnictví či auditingu. 
Za vysoce odborné považuji podnikové 
kombinace a konsolidace, které významně 
prověří připravenost uchazečů na auditorskou 
profesi.

Pomohla Vám řízená praxe asistenta auditora 
a vzdělávací kurzy před jednotlivými 
dílčími částmi auditorské zkoušky k jejich 
úspěšnému složení? 

Ano, řízená praxe byla skvělá, za což velmi 
vděčím svému zaměstnavateli. Co se týče 
vzdělávacích kurzů, byl to ve většině případů 
nejefektivnější způsob, jak se připravit na každou 
dílčí zkoušku.

Jaké překážky jste musel na cestě k získání 
auditorského oprávnění překonávat? Bylo 
něco, s čím jste vnitřně nesouhlasil nebo s čím 
jste nebyl spokojen? 

V rámci získání auditorského oprávnění bylo 
potřebné absolvovat 11 komplexních zkoušek, 
které, jak už bylo uvedeno, je potřebné skládat 
při zaměstnání a v mém případě i při studiu 
na vysoké škole. Je pochopitelné, že zkouškový 
systém musí nastavit vysoká kritéria na uchazeče, 
protože auditorská profese je skutečně důležitá 
a zodpovědná práce. Pravdou však je, že bylo 
velmi náročné skládat tak velký počet zkoušek. 
Musím proto říct, že jsem velmi rád, že komora 
na tuto skutečnost již reaguje v rámci přípravy 
reformy zkouškového systému, což podle mého 
názoru dokládá její aktivní přístup k procesu 
zkvalitňování podmínek pro nadcházející 
uchazeče o auditorské oprávnění.

Již několik málo měsíců jste držitelem 
auditorského oprávnění. Jak změnilo získání 
oprávnění Vaši pracovní náplň? 

Získáním auditorského oprávnění se zvyšuje 
míra zodpovědnosti za přijatou zakázku, která 
je v případě statutárního auditora samozřejmě 
větší než v případě asistenta auditora, na kterého 
ještě dohlíží zodpovědný auditor. Co se týče mé 
pracovní náplně, tak ta se postupně měnila již 
v průběhu mé praxe, a to v návaznosti na mnou 
získávané znalosti a zkušenosti. Obdržení 
samotného auditorského oprávnění celý proces 
jen potvrdilo.

Auditorská práce je velmi náročná 
a zodpovědná práce. V současné době 
není o vstup do auditorské profese takový 
zájem, jako tomu bylo v minulosti. Jak by 
mohla komora z Vašeho pohledu přispět 
k větší motivaci nových uchazečů? Co byste 
na závěr vzkázal lidem, kteří uvažují o profesi 
auditora?

Máte pravdu, práce auditora je náročná, ale 
i neuvěřitelně zajímavá profese. Doporučil bych ji 
každému, komu nevadí se celoživotně vzdělávat, 
zabývat se účetními závěrkami různorodých 
subjektů a zároveň získávat pracovní zkušenosti 
z nejrůznějších ekonomických oblastí. 

Auditorská práce je skvělá volba pro každého, 
kdo se chce odborně rozvíjet. Bez ohledu na to, 
jestli budete pracovat v auditu celý život nebo 
postupem času budete cílit na jiné preference, 
tak pracovní zkušenosti nabyté v auditu 
jsou podle mého názoru jednou z nejlepších 
a nejkvalitnějších vizitek pro ekonomicky 
zaměřeného člověka. 

Na závěr našeho rozhovoru bych rád ještě jednou 
zdůraznil informaci zveřejněnou v newsletteru 
Auditor 1/2024, která se zabývá přípravou 
reformy zkouškového systému.  Ta by měla 
spočívat především v redukci počtu skládaných 
zkoušek. Tento krok ze strany komory považuji 
za velmi motivující a prospěšný pro budoucí 
uchazeče, kteří se budou chtít stát statutárními 
auditory.

Děkuji Vám za rozhovor a přeji hodně úspěchů 
jak v profesním, tak osobním životě. 

Rozhovor vedla Monika Randáková.
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Rádi bychom vás pozvali na konferenci týkající se 
ESG, jde již o druhý ročník a letos nese název ESG 
reporting a jeho audit: mýty a fakta.

Kromě zástupců Komory auditorů na konferenci 
vystoupí také např. Ota Melcher z Ministerstva 
financí, který se zaměří na to, co se právě děje 
v legislativě a co nás ještě čeká, nebo Vita 
Ramanauskaité z Accountancy Europe, která 
účastníky seznámí s tím, co se chystá v Evropě. 
Dozvíte se rovněž, jak přistupují jednotlivé země 
EU k ověřování zpráv o udržitelnosti, a to od Evy 
Rackové z RVDA. Kompletní plánovaný program 
uvádíme níže.

Vstup je zdarma. Auditorům bude účast 
započítána dvěma hodinami do plnění KPV.

Registrovat na konferenci se můžete online ZDE.

Dotazy můžete zasílat online ZDE.

Těšíme se na vás 20. června od 13 hodin  
v budově VŠE v Praze (Likešova aula,  
Náměstí Winstona Churchilla 4, Praha 3).

Pozvánka na konferenci ESG reporting  
a jeho audit: mýty a fakta

Program konference:

12:30−13:00 Registrace účastníků

Panel 1: Legislativní rámec

13:00−13:15 Úvod, shrnutí stavu legislativy, na koho  
se povinnost vztahuje Radka Nedvědová (PwC)

13:15−13:30 Aktuální stav v ČR v kontextu legislativy,  
co nás ještě čeká 

Ota Melcher (oddělení Financování udržitelnosti, 
Ministerstvo financí ČR)

13:30−13:45 Pohled regulátora Petr Gavlas (ČNB)

13:45−14:15 Co se chystá v Evropě Vita Ramanauskaité (Accountancy Europe),  
David Janků (Frank Bold)

14:15−15:00 Dotazy a odpovědi, diskuze
15:00−15:30 Přestávka na kávu

Panel 2: Ověření zprávy o udržitelnosti

15:30−15:45 Předpoklady pro auditora a regulace  
profese  Ladislav Mejzlík (Komora auditorů ČR a FFÚ VŠE)

15:45−16:00 Jak přistupují jednotlivé země EU 
k ověřování ESG zpráv

Eva Racková (Rada pro veřejný dohled  
nad auditem)

16:00−16:15 Nejčastější dotazy aneb mýty a fakta Ladislav Mejzlík, Radka Nedvědová, Alexander 
Schlossberger 

16:15−17:00 Dotazy a odpovědi, závěrečná diskuze

Na webovou stránku prvního ročníku konference se můžete podívat zde. 
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https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSfcGwSb5op53SLYaz7wRuG-eEJ0N84JUP6H5OXtccBWfEGPZg/viewform
https://app.sli.do/event/vFP7MtuJdefUPPAF5m5ukq/live/questions
https://ffu.vse.cz/aktuality/jste-pripraveni-na-esg/
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Accountancy Europe pořádá webinář 
k novému AML balíčku

Accountancy Europe pořádá 25. června 2024 
pro své členy webinář New EU AML rules – What 
changes for practitioners? Evropský parlament přijal 
v dubnu 2024 balíček legislativních návrhů na 
posílení pravidel EU proti praní špinavých peněz 
(neboli AML balíček). Cílem webináře je pomoci 
účastníkům lépe porozumět těmto změnám. 
Webinář se bude zabývat tím, jak nové požadavky 
ovlivní každodenní práci nejen auditorů, proč je 
důležité začít se připravovat již nyní a kde začít. Na 
webinář se lze registrovat zde: AML webinar - What 
changes for the profession?

EFRAG zveřejnila finální znění 
prvních tří implementačních  
pokynů k ESRS

EFRAG oznámila v pátek 31. května 2024 finalizaci 
svých prvních tří implementačních pokynů 
k Evropským standardům pro podávání zpráv 
o udržitelnosti (ESRS). Dokumenty EFRAG IG 1 
Materiality Assessment (hodnocení materiality), 
EFRAG IG 2 Value Chain (hodnotový řetězec) 
a EFRAG IG 3 ESRS Data Points (datové body ESRS) 
reflektují výsledky veřejného připomínkového 

řízení a poskytují nezávazné praktické pokyny pro 
jejich implementaci. Tyto dokumenty pomáhají 
podnikům efektivně zavádět a dodržovat 
standardy ESRS, čímž podporují transparentnost 
a konzistenci v oblasti udržitelnosti. Jsou 
dostupné zde: Finalization of Three EFRAG ESRS IG 
Documents (EFRAG IG 1 to 3).

EFRAG zveřejnila nová technická 
vysvětlení k ESRS

EFRAG oznámila ve čtvrtek 30. května 2024 
vydání 44 nových vysvětlení a také soubor 
technických vysvětlení, která byla dosud 
publikována. Celkem se jedná o 68 vysvětlení, 
jež mají za cíl pomoci zainteresovaným 
stranám s implementací Evropských standardů 
pro podávání zpráv o udržitelnosti (ESRS) 
prostřednictvím platformy „EFRAG ESRS Q&A“. 
Vysvětlení jsou rozdělena do kapitol podle 
povahy (průřezové, environmentální, sociální, 
správa a řízení) a požadavků na zveřejňování. 
Vysvětlení jsou dostupná zde: EFRAG Releases 
New ESRS Q and A Technical Explanations.

oddělení metodiky KA ČR 

Ze zahraničí

Poradenské společnosti Mazars 
a Forvis vytvořily novou globální síť

Mazars, mezinárodní partnerství působící ve více 
než 100 zemích a teritoriích, a americká auditorská, 
daňová a poradenská společnost Forvis, vytvořily  
1. června 2024 novou síť. Tato síť nyní vystupuje 
pod globální značkou Forvis Mazars a se souhrnným 
obratem ve výši 5 miliard dolarů se zařazuje mezi 
TOP 10 na globálním trhu.

Forvis Mazars je zároveň největším hráčem, který  
se za poslední desetiletí zařadil do žebříčku  

IAB World Network rankings 2023  
10 nejvýznamnějších poradenských firem na světě. 
Síť tvoří dva členové: Forvis Mazars, LLP se sídlem 
ve Spojených státech, a Forvis Mazars Group SC, 
mezinárodně integrované partnerství působící 
ve více než 100 zemích a teritoriích. Předsedou 
představenstva globální sítě (Global Network 
Board) a předsedou představenstva Forvis Mazars 
Group, SC se stal Hervé Hélias dosavadní CEO 
a předseda představenstva Mazars Group.

-vk-

Lidé a firmy
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https://form.jotform.com/241193201909351?mc_cid=958f8ca15a&mc_eid=9887d0acbd
https://form.jotform.com/241193201909351?mc_cid=958f8ca15a&mc_eid=9887d0acbd
https://www.efrag.org/News/Public-524/Finalization-of-Three-EFRAG-ESRS-IG-Documents-EFRAG-IG-1-to-3
https://www.efrag.org/News/Public-524/Finalization-of-Three-EFRAG-ESRS-IG-Documents-EFRAG-IG-1-to-3
https://www.efrag.org/News/Public-522/EFRAG-Releases-New-ESRS-Q-and-A-Technical-Explanations
https://www.efrag.org/News/Public-522/EFRAG-Releases-New-ESRS-Q-and-A-Technical-Explanations
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ESRS E5 týkající se využívání zdrojů a oběhového 
hospodářství je dalším z Evropských standardů 
pro podávání zpráv (prohlášení) o udržitelnosti 
(ESRS). Jeho cílem je zlepšit transparentnost 
a srovnatelnost informací o environmentálních 
dopadech podniků, a to jak z hlediska dopadů 
pozitivních, tak i negativních.

Obsah standardu

ESRS E5 se zaměřuje na následující oblasti.

1. Přísun zdrojů:
» Podniky musí zveřejňovat informace 

o využívání zdrojů, včetně surovin, 
energie a dalších materiálů.

» Tato část zahrnuje také oblasti jako 
těžba, zpracování a distribuce surovin.

2. Odsun zdrojů:
» Standard se zabývá také dopadem 

podniků na životní prostředí v souvislosti 
s produkty a službami.

» Podniky musí zveřejňovat informace 
o výrobě a spotřebě, ale také například 
o životnosti a recyklovatelnosti 
produktů.

3. Odpady:
» ESRS E5 klade důraz na odpady 

a nakládání s nimi.
» Podniky musí zveřejňovat informace 

o množství a druhu odpadů, které 
produkují, a o opatřeních na jejich 
minimalizaci.

Cíle a opatření

Standard dále požaduje, aby podniky 
zveřejňovaly informace o svých cílech 
a plánech na snižování svých negativních 
dopadů týkajících se využívání zdrojů. 
Tyto informace zahrnují například cíle pro 
snižování spotřeby surovin, energetické 
účinnosti a další relevantní ukazatele.

Použití standardu

Použití standardu ESRS E5 je podmíněno 
vyhodnocením dvojí významnosti (materiality). 
Pokud podnik dokáže zdůvodnit, že žádná 

Část 1 pokračuje na následující straně.

1.  Plánování rozsahu prací

Ahoj Sally, začínám plánovat audit konsoli-
dovaných výkazů skupiny XYZ. Mluvil jsem 
s finančním ředitelem a od loňska nebyly žádné 
významné změny v konsolidačním celku. Takže 
tu strategii auditu můžeme stanovit stejně jako 
loni, co myslíš?

No, to právě nemůžeme, Hugo. Pro audit účetních 
závěrek skupiny přece platí od letoška revidovaný 
standard ISA 600.

Hugo a Sally se baví  
o auditu skupiny  

Co myslíš tím, že od letoška?

Aha, tak to mi nějak uniklo. A je tam něco zásadně 
jinak než v té předchozí verzi?

Revidované znění standardu platí pro audity 
účetních závěrek sestavených za období začína-
jící 15. prosince 2023 nebo po tomto datu.

Ano, hlavní změnou je, že nově se pozornost sku-
pinového auditora zaměřuje spíše na účty než na 
složky. 

V  minulosti se audit skupiny primárně plánoval 
po složkách čili jednotlivých společnostech tvo-
řících skupinu. Ty se dělily na významné a nevý-
znamné. A podle toho se určoval rozsah práce na 
každé složce.

Úplně nerozumím, můžeš mi to prosím detailněji 
vysvětlit?

ESRS E5 Využívání zdrojů a oběhové 
hospodářství
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Pak auditor skupiny vypracuje plán reakce na tato 
rizika na úrovni významných účtů v účetní závěrce 
skupiny a rozhodne, které auditorské postupy je 
schopen provést sám centrálně a které je potřeba 
udělat na úrovni jednotlivých složek.

Hugo a Sally se baví  
o auditu skupiny  

-HaM-

Už chápu. Auditor složky tedy může očekávat, že 
rozsah požadovaných prací bude často odlišný 
účet od účtu.

Už je mi to trochu jasnější, ale co bude následovat?

A jak se to má dělat po novu?

Dle revidovaného standardu se audit skupiny 
zjednodušeně řečeno plánuje po jednotlivých 
řádcích konsolidované závěrky. Auditor skupi-
ny si udělá představu o možných rizicích mate-
riální nesprávnosti a provede prvotní identi-
fikaci významných skupin transakcí, zůstatků 
účtů nebo vysvětlujících a popisných informací  
v účetní závěrce skupiny

z výše uvedených oblastí pro něj není 
významná a neidentifikoval ani další možné 
významné dopady, rizika a příležitosti, týkající 
se oběhové ekonomiky, nemusí se požadavky 
standardu řídit a informace požadované 
tímto standardem ve své zprávě (prohlášení) 
o udržitelnosti zveřejnit.

Naopak, pokud je dopad na zdroje pro 
podnik a/nebo jeho hodnotový řetězec 
významný, musí ke každému identifikovanému 
materiálnímu tématu uvést:

» politiky a zodpovědnosti,
» konkrétní krátkodobé i dlouhodobé cíle,
» měřitelné ukazatele,
» finanční prostředky vyhrazené pro dané 

téma.

Závěr

ESRS E5 je důležitým krokem k dosažení cílů 
EU v oblasti udržitelnosti a povede k větší 
transparentnosti a odpovědnosti podniků 
za jejich environmentální dopady.

Helena Červená
členka Podvýboru pro ESG KA ČR
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Revidovaný standard jasněji vymezuje práci se 
skupinovou materialitou, role a komunikaci mezi 
skupinovým auditorem a auditory složek. Jsou 
tam také zvýšené požadavky na řízení, dohled  
a kontrolu práce auditorů složek.

Plánování auditu skupiny po účtech, nikoliv po 
složkách, je opravdu velká změna. Je v revidova-
ném standardu ISA 600 ještě něco dalšího, na co 
bych si měl dát pozor?

Hana Mužátková (HaM)
členka Výboru pro metodiku auditu  

a viceprezidentka KA ČR

2.  Činnost auditora skupiny

Hugo a Sally se baví  
o auditu skupiny  

To znamená co?

Například to, že auditor skupiny se bude muset 
obvykle zapojit do práce auditorů složek na 
detailnější úrovni. Nebude moci audit složky 
pouze delegovat na jiné auditory a poté jen sbí-
rat jimi zasílané výsledky

A dozvím se v tomto revidovaném znění také to, 
jak například reagovat v situacích, kdy má skupi-
nový auditor omezený přístup k  informacím  
a auditní dokumentaci auditorů složek?

Ano, velice dobrá otázka, i na toto ti dá revidova-
né znění standardu odpověď.

Tak toho je opravdu docela dost, budu si ten 
standard muset detailně projít.

To je určitě dobrý nápad.

Vláda České republiky projednala a schválila 
na svém zasedání dne 15. května 2024 
nařízení vlády č. 134/2024 Sb., kterým se mění 
nařízení vlády č. 5/2023 Sb., o kompenzacích 
poskytovaných na dodávku elektřiny a plynu 
za stanovené ceny, ve znění pozdějších předpisů. 
Nařízení bylo vyhlášeno ve Sbírce zákonů (částka 
134/2024) 28. května 2024 a nabývá účinnosti 
dnem následujícím po dni jeho vyhlášení.

Předmětem zmíněného nařízení je v souladu 
s § 19f odst. 8 písm. f ) energetického zákona 
stanovení okruhu údajů, které mají být ze 
strany auditora ověřeny, a dále vymezení 
rozsahu, v jakém auditor toto ověření provádí. 

Komora auditorů připravila pro auditory:

» návrh doporučených postupů při ověřování 
údajů v žádosti o kompenzaci na dodávku 
elektřiny a plynu za stanovené ceny a

» příklad zprávy o ověření žádosti o úhradu 
kompenzací.

oddělení metodiky KA ČR

Ověřování údajů  
v žádosti o kompenzaci 
na dodávku elektřiny  
a plynu za stanovené 
ceny

https://www.kacr.cz/file/7688/sb-2024-134-pzz-kompenzace.pdf
https://www.kacr.cz/file/7688/sb-2024-134-pzz-kompenzace.pdf
https://www.kacr.cz/file/7687/navrh-doporucenych-postupu-kompenzace-final.pdf
https://www.kacr.cz/file/7687/navrh-doporucenych-postupu-kompenzace-final.pdf
https://www.kacr.cz/file/7687/navrh-doporucenych-postupu-kompenzace-final.pdf
https://www.kacr.cz/file/7691/2024-zprave-ke-kompenzacim.docx
https://www.kacr.cz/file/7691/2024-zprave-ke-kompenzacim.docx

